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 مالک مصــدق: به دنبال طــرح ادعاهایی 
از زبان مقامــات روس در باره دالان جعلی 
زنگزور و نیــز واکنش تهران به این مواضع، 
دیپلمات های ارشــد دو کشور  درباره آخرین 
تحــولات در منطقه قفقاز رایزنــی کردند. 
کاظم جلالی، سفیر جمهوری اسلامی ایران 
در فدراسیون روســیه، در محل وزارت امور 
خارجه روســیه با ایگور خاوایــف، نماینده 
ویژه وزارت امــور خارجه روســیه در امور 
عادی ســازی روابط میان کشــورهای قفقاز 
جنوبی ملاقات و گفت وگو کرد. این نشست 
در راســتای رایزنی هــای دو کشــور درباره 
تحولات در منطقه قفقاز انجام شد و طرفین 
به تبادل  نظر درباره موضوعات مورد  علاقه 
پرداختند. طرفیــن در این دیدار بر همکاری 
و هماهنگی دو کشــور در تعاملات خود در 
این منطقــه تأکید کردنــد. هم زمان نیکول 
با بیان  پاشینیان، نخســت وزیر ارمنســتان، 
اینکه ارمنستان و جمهوری آذربایجان بر سر 
۸۰ درصد از متــن معاهده صلح به توافق 
رسیده اند، گفت: «امضای این معاهده برای 
کشورهای منطقه، از جمله گرجستان، ترکیه 
و ایران نیز مفید خواهد بود». پاشــینیان در 
نشست خبری مشترک با ایراکلی کوباخیدزه، 
همتای گرجســتانی خود در تفلیس این را 
هم گفت  که «در نتیجه نزدیک به دو ســال 
مذاکره، ارمنســتان و آذربایجان توانستند تا 
حد زیادی در مــورد متن معاهده صلح به 
توافق برسند؛ چیزی در حدود ۸۰ درصد. ما 
توافق شده  آذربایجان مفاد  پیشنهاد کردیم  
را در آینــده نزدیــک امضــا کــرده و روابط 
دیپلماتیک را برقرار کند و به مذاکره درباره 
تمامی موضوعات دارای اهمیت مشــترک 
ادامــه دهد». طبق ســخنان نخســت وزیر 
ارمنســتان، «رفــع انســداد و بهره برداری 
کامل از تمامی زیرســاخت ها و مســیرهای 
اقتصــادی برای ثبات و توســعه اقتصادی 
منطقــه از اهمیــت فراوانــی برخــوردار 
اســت». پاشــینیان این را هم افــزود: «من 
واقعا معتقدم فرصتــی تاریخی برای پایان 
درگیری های قفقاز جنوبی و برقراری صلح 
در منطقه داریم». نخســت وزیر ارمنســتان 
ادامــه داد: «من بــه این نتیجه رســیده ام 
کــه این صلــح نه تنها بــرای ارمنســتان و 
آذربایجــان، بلکه برای گرجســتان، ترکیه و 
ایران نیز به همان اندازه مفید خواهد بود». 
این در  حالی اســت کــه بر خلاف گفته های 
نیکول پاشــینیان، امیر علیپور در گپ وگفتی 
که با «شرق» داشــت، تأکید کرد: «گشایش 
دالان زنگــزور اقدامی اســت در ضدیت با 
منافع جمهوری اســلامی ایــران». به گفته 
این تحلیلگر ارشــد حوزه قفقاز، «ادعاهای 
نخســت وزیر ارمنســتان  صرفا لفاظی های 
دیپلماتیک برای برون رفت از فشــار کنونی 
بر ایروان است ». از نظر این کارشناس حوزه 
اوراســیا، «تحمیــل دالان زنگــزور در هیچ 
مقطع زمانی نمی تواند همســو با منافع و 
امنیت ایران و حتی ارمنستان باشد». هرچند  
علیپور بــاور دارد که «در مقطــع کنونی و 
به موازات پیچیده تر شــدن معادلات جنگ 
اوکراین، گشــایش این دالان به سود مسکو 
و در لایه های دیگر آنکارا، باکو، تل آویو، ناتو 
و ... خواهد بود».  این مفسر حوزه بین الملل 
اذعــان دارد: «ایــن دالان از زوایای متعدد 
می تواند منافــع بازیگران نام برده را محقق 
کند». علیپور برای تشریح دلایل خود درباره 
غیرواقعی بــودن مواضع پاشــینیان به این 
نکات اشــاره دارد: «با گشــایش این دالان، 
ارتباط راهبردی و مسیر تجاری کلیدی ایران 
با اروپا قطع خواهد شــد. ضمن اینکه ایران 
پس از تحمیل دالان زنگزور دیگر توان لازم 
برای کنترل و نظارت بر مسیرهای مواصلاتی 
این محدوده ژئوپلیتیکی، مماس با مرزهای 
خود را نخواهد داشــت و بــه طریق اولی، 
تهران حق ترانزیت کالا بین ترکیه، نخجوان 
و آذربایجــان و بالعکــس را نیز از دســت 
می دهد». از سوی دیگر، این تحلیلگر ارشد 
حوزه قفقــاز، متذکر می شــود: «راه اندازی 
کریدور زنگزور همســایگان ایران را از ۱۵ به 
۱۴ کشــور تقلیل می دهد و در نتیجه منافع 
راهبــردی و اهمیت ژئوپلیتیکــی ایران در 
ســطح منطقه تحت تأثیر قــرار می گیرد». 
با این حال، ایــن راه ارتباطی در دوره تحریم 
روســیه از ســوی اروپــا، به مســکو کمک 
می کند تــا تحریم هــا را دور بزند. هم زمان 
علیپــور خاطر نشــان می کنــد: «تحــولات 
اوکراین موقعیت روسیه را در قفقاز جنوبی 
تغییر داده و مســکو خواهان نفوذ خود در 
گرجستان، جمهوری آذربایجان و ارمنستان 
اســت؛ امری کــه از طریــق دالان زنگزور 
اجرائی می شــود. بنابرایــن منافع و اهداف 
اســتراتژیک ایــران و روســیه در این زمینه  

نه فقط تفاوت  بلکه تعارض دارد ». 

محمدرضا عارف در سی و ششمین سالگرد تأسیس  مؤسسه 
تنظیم و نشر آثار امام خمینی عنوان کرد:

امام با اعتماد به مردم نقش آنان را  در حکومت داری ارتقا داد
محمدرضا عارف صبح دوشنبه ۲۶ شهریور ۱۴۰۳ در مراسمی به مناسبت 
سی و ششمین سالگرد تأسیس مؤسسه تنظیم و نشر آثار امام خمینی (ره)، 
با تبریک هفته وحدت گفت «تبیین اندیشه های امام و نظریه حکومتی یک مرجع 
گران قدر شــیعه نیاز امروز جامعه بشری است که اقدامی سخت و بزرگ است. 
قطعا ما از دســتاوردها و اقدامات مؤسســه اســتفاده خواهیم کرد. تبیین نقش 
برجســته یک رهبر دینی در هدایت انقلاب اســلامی اتفاقی بود که از سوی امام 
خمینــی در برابر مکاتب غیر الهــی رقم خورد. حق مردم دنیاســت که امام را 
به عنوان یک رهبر و مرجع گران قدر معنوی بشناســند». به نوشته ایسنا، معاون 
اول رئیس جمهور خاطرنشــان کرد: امام به مردم اعتماد کرد و نقش آنان را در 
حکومت داری ارتقا داد. رفراندوم قانون اساســی در شــرایط حســاس نخستین 
روزهای انقلاب به خوبی این ویژگی امام را نشان داد. هیچ انقلابی نوع حکومت 
را به رفراندوم عمومی نگذاشته اســت، اما امام در ۱۲ فروردین ۱۳۵۸ این چنین 
کرد؛ آن هم در شرایطی که برخی از رأی ندادن مردم به جمهوری اسلامی نگران 
بودند.   عارف با اشاره به شعار دولت چهاردهم گفت: شعار رفاقت ملی از سوی 
جامعه، نهادهای حکومتی و دولتمردان با گرایش های سیاســی مختلف مورد 
اقبال قرار گرفته است. راهبرد وفاق، تأکید بر مشترکات است. نباید وجوه مشترک 
را رها کرد و به اختلافــات پرداخت و آنها را دامن زد. در راهبرد وحدت به جای 
«من»، «ما» بود. بعد از ابلاغ فرمان هشت ماده ای امام از تندروی ها و برخوردهای 
سلیقه ای کاسته شد. امروز بر این باوریم که وفاق ملی راه نجات کشور است. اگر 
نتوانیم یکدیگر را تحمل کنیم و با هم وفاق کنیم، طبیعتا دشمن حداکثر استفاده 
و بهره را می برد. رأی مجلس شورای اسلامی به وزرا پیام وفاق بود. امروز رابطه 
بسیار خوبی بین قوای سه گانه وجود دارد. او رفع تنگناهای معیشتی را اصلی ترین 
خواسته های مردم دانســت و گفت: از اندیشمندان می خواهم چگونگی حفظ 
وفاق را مورد پژوهش و بررســی قرار دهند و نتایج آن را به جامعه و دولتمردان 

ارائه دهند.  

محمد اسلامی در شصت و هشتمین کنفرانس عمومی آژانس 
بین المللی انرژی اتمی مطرح کرد: 

برجام نباید به هزینه تنها یک عضو اجرا شود  
به گزارش ایســنا، «رافائل گروسی» روز دوشنبه و در سخنرانی آغاز نشست 
ســالانه آژانس بین المللی انرژی اتمی گفت: من مشتاقانه منتظر ارتباط با 
رئیس جمهــور ایران به منظور ارائه اطمینان خاطــر به جامعه بین المللی درباره 
صلح آمیز بودن برنامه هسته ای ایران هستم. رئیس دیده بان هسته ای سازمان ملل 
در بخشــی دیگر از صحبت های خود به وظایف نظارت و بازرسی آژانس اتمی در 
ایــران پرداخت و تأکید کرد: ما کماکان به انجام وظایف خود برای تضمین دادن به 
جامعه بین الملــل درباره صلح آمیز بودن برنامه هســته ای ایران ادامه می دهیم. 
شصت و هشتمین نشست سالانه کنفرانس عمومی آژانس بین المللی انرژی اتمی 
با ســخنرانی «رافائل گروسی»، مدیر کل آژانس بین المللی انرژی اتمی، آغاز به کار 
کرد. این نشست پیش از ظهر دیروز دوشنبه به وقت محلی آغاز شد. محمد اسلامی، 
رئیس سازمان انرژی اتمی ایران، عصر روز شنبه در رأس هیئتی به منظور شرکت و 
سخنرانی در شصت وهشتمین نشست عمومی ســالانه آژانس بین المللی انرژی 
اتمی راهی وین شد. اسلامی ضمن سخنرانی در این نشست، با همتایان و مقامات 
انرژی اتمی کشورهای مختلف و احتمالا  رافائل گروسی ، مدیرکل آژانس بین المللی 
انرژی اتمی، دیدار کرد . محمد اســلامی با حضور در مقر آژانس بین المللی انرژی 
اتمی  در ســخنرانی خــود در این اجلاس به شــرح مواضع کشــور و برنامه های 
صلح آمیز هسته ای جمهوری اسلامی ایران پرداخت و عنوان کرد رژیم صهیونیستی 
با ترور دانشمندان ایرانی و انواع خرابکاری و عملیات تروریستی، سردمدار تبلیغات 
منفی گســترده ای علیــه برنامه صلح آمیز هســته ای ایران اســت. ایــن رژیم با 
دروغ پــردازی علیه فعالیت های صلح آمیز هســته ای ایران، بــرای انحراف افکار 
عمومــی از جنایات خــود، تلاش می کند. بــه گفته رئیس ســازمان انرژی اتمی، 
«همکاری های جمهوری اســلامی ایران با آژانس به  صورت صادقانه و گســترده 
ادامه دارد؛ تعداد بازرســان منتصب آژانس در ایران، با هیچ کشــور دیگری قابل 
مقایسه نیســت. در حالی که تأسیســات ایران تنها ســه درصد از تعداد تأسیسات 
هســته ای در کل جهان اســت، بیش از یک پنجم از کل بازرسی های انجام شده از 
طرف آژانس در ســال ۲۰۲۳، در ایران انجام شــده اســت. اعمال حقوق ذاتی و 
حاکمیتــی جمهوری اســلامی ایران درباره لغــو انتصاب بازرســان آژانس، ذیل 
موافقت نامه پادمان جامع انجام گرفته است. اصرار و اعمال فشار به ایران در این 
زمینه، به معنای نادیده گرفتن حقوق حاکمیتی کشــورها بوده و می تواند موجب 

بدعتی غیرموجه شود، بنابراین غیرقابل قبول است».

عنوان کردپزشکیان دیدگاه ها و نظرات رهبری را با تعابیر دیگری سالاری با اشاره به اولین نشست خبری پزشکیان:
یکی از نمایندگان مجلس شورای اسلامی با اشاره به مباحث مطرح شده 
در نخستین نشســت خبری رئیس جمهوری عنوان کرد: اظهارات امروز 
رئیس جمهوری بیانگر آن اســت که ایشان درک فهیمانه ای از مسائل داخلی و 
جهانی دارد. عثمان ســالاری، نماینده مردم تربت جام، تایباد، باخزر و صالح آباد 
و عضو کمیســیون قضائی و حقوقی مجلس شورای اســلامی، در گفت وگو با 
ایســنا با اشاره به نخســتین نشست خبری مسعود پزشــکیان، رئیس جمهور، با 
رســانه های داخلی و خارجی گفت: اظهارات امــروز رئیس جمهوری بیانگر آن 
است که ایشــان درک فهیمانه ای از مســائل داخلی و جهانی دارد و ایشان در 
واقــع دیدگاه ها و  نظرات رهبری را با تعابیر دیگری عنوان کردند. او درباره تأکید 
رئیس جمهــوری بر ارتقای روابط ایران با کشــورهای مختلف  عنوان کرد: تأکید 
مکرر رهبری بر این بوده که ما یک رابطه صلح آمیز و مسالمت جویانه ای با دنیا 
و رابطه مســتحکم و محکمی با کشــورهای همســایه  به ویژه اسلامی داشته 
باشیم. شاکله سیاســت جمهوری اســلامی ایران مبتنی  بر تنش زدایی است و 
جمهوری اسلامی ایران با هرگونه تنش زایی و چالش توسط هر کشوری  مخالف 
است. این نماینده مجلس با تأکید بر اینکه ایران به دنبال ایجاد فضایی دوستانه 
و صمیمانــه در عرصه جهانی اســت، افــزود: اگر در برخی مــوارد جمهوری 
اســلامی ایران واکنش و عکس العمل تندی داشــته نیز ناشی از عملکرد سوء 
آمریکا یا برخی از کشــورهای غربی بوده اســت. ســالاری همچنین با اشاره به 
بخش هایــی از اظهارات رئیس جمهوری درباره مذاکرات هســته ای، تأکید کرد: 
بدیهی اســت که ما برای حفظ خیر و منفعت عمومی و منافع ملی، هر اقدامی 
که لازم باشد برای اینکه یک گشایش عقلانی و عقلایی برای حل مشکلات مردم 
و بن بست شکنی در عرصه ها و جنبه های مختلف سیاسی، اجتماعی، اقتصادی 
و فرهنگــی ایجاد کند، انجــام می دهیم. معتقدم که بایــد اقدامات مطلوب و 
معقولی انجام شود که از مصاحبه امروز رئیس جمهوری معلوم می شو د ایشان 
درک واقع بینانه  و مطلوبی از وضعیت موجود کشــور دارد. او با اشاره به پاسخ 
رئیس جمهــوری درباره برنامــه دولت چهاردهم برای معیشــت مردم و تأکید 
پزشکیان بر لزوم حل موضوع FATF عنوان کرد: آقای پزشکیان تأکید کرد که در 
این مورد از مدار قانونی وارد می شود که همین مجمع تشخیص مصلحت نظام 
اســت. آقای پزشــکیان گفت  برای حــل موضوع FATF به مجمع تشــخیص 
مصلحــت نظام نامــه ای می زند که این موضــوع با تدبیر، درایــت و عقلانیت 
سیاسی حل شود تا ما بتوانیم در عرصه دیپلماسی اقتصادی نیز توفیقات بیشتر 

و منفعت گسترده تری برای مردم داشته باشیم.

خبرنگاران تبیین برنامه های دولت چهاردهم در نخستین گفت و گوی رسمی  رئیس جمهوری با 

چاره ای جز حل  FATF نداریم
گزارش خبر

سیـاستسیـاست

وحیده کریمی: اولین نشست خبری رئیس جمهور مسعود پزشکیان 
عصر دیروز هرچند با تأخیر یک ماهه برگزار شد، اما نشستی متفاوت 
از همه نخستین نشست خبری های رؤسای جمهور بود. نشستی که 
بارها با تشویق خبرنگاران برای صداقت و صراحت رئیس جمهور 
همراه شــد و شــوخی های شــیرین پزشــکیان خســتگی انتظار 
چندســاعته برای آغاز برنامه را از تن ها بیرون کرد. مانند جایی که 
گفت خودم هم نفهمیدم چطور  رئیس جمهور شدم، یا زمانی که 
صبوری نکرد تا سؤال خبرنگار چینی ترجمه شود، به لحاظ تسلط 
بر زبان انگلیسی تشویق حضار را دریافت کرد، یا حتی وقتی در رد 
ادعای ارسال موشک از ایران به یمن، نام موشک های هایپرسونیک 
ایران را به خاطر نیاورد، همگی صحنه هایی از همان بخش کاملا 
شناخته شــده رئیس جمهوری بود که در این یک ماه گذشته بارها 
مردمی بودنش را به رخ کشیده بود. البته همین فاصله یک ماهه 
هم نکته مثبتی با خود داشت و همان گونه که پزشکیان در واکنش 
به ســؤال روزنامه «شــرق» توضیح داد، در عمل بخش مهمی از 
ســؤالاتی که ممکن بود در روز اول انتخابش پرســیده شود و به 
وعده ختم شود، به مرحله اجرا رسیده بود؛ مانند بازگشت استادان 
و دانشــجویان اخراجی به دانشگاه ها، کم رنگ شدن گشت ارشاد، 
تقویت روابط همســایگی با سفر به عراق و ارسال پالس مثبت به 
دنیا برای ازسرگیری مذاکرات رفع تحریم ها، اما باید در آینده پیگیر 
اجرای آنها بود چون دولت تازه کاری اســت و رئیس جمهور هم 
از آنها و نگاهش برای تحقق آنها ســخن گفت. مسعود پزشکیان 
دیــروز از تــلاش دولت برای رفع فیلترینــگ و رفع حصر و حذف 
مصوبه شــورای عالی انقلاب فرهنگــی در رابطه با کنکوری ها و 

برنامه های اقتصادی دولت توضیحاتی ارائه داد.
نشســت دیروز رأس ساعت ۱۵ با ورود رئیس جمهور به سالن 
اجلاس سران کشــورهای اسلامی آغاز شــد و مهدی طباطبایی، 
معــاون ارتباطات دفتر رئیس جمهــور، توضیحاتی از تغییر نحوه 
برگزاری نشست ارائه داد که مهم ترین آن، قرعه کشی برای نوبت 
پرســیدن پرســش ها بود و برای اولین بار، صداوسیما که همیشه 
 شــانس اولین پرســش را داشــت، در میانه های نشست فرصت 
پرســیدن را به دســت آورد. رئیــس دولت چهاردهــم دیروز در 
نخســتین نشســت خبری خود که با حضور بیش از ۳۰۰ خبرنگار 
از رســانه های داخلی و خارجی در محل ســالن اجلاس ســران 
کشــورهای اسلامی برگزار شد، گفت: سؤال می شد که چرا جلسه 
نمی گذارید؟ من می گفتم بگذارید یک سری کارها را انجام دهیم، 
بعد جلســه می گذاریم. وی افزود: روزی که برای نشســت خبری 
انتخاب شده، خود به خود با نگاه ما همخوانی دارد. هفته وحدت 
با آنچه ما دنبال آن هستیم همخوانی دارد. باور و اعتقاد بنده این 
است همه کسانی که در کشور زندگی می کنند، بر اساس توانمندی 
حــق دارنــد و باید در جایگاهی قرار بگیرند که حقشــان اســت؛ 
مســتقل از قومیت و نژادی که دارنــد. رئیس جمهور اظهار کرد: 
رسول خدا که به مدینه آمد، دعواها و اختلاف ها  بین قبایل خیلی 
بود. پزشــکیان گفت: حضرت علی فرمودند  انسان ها از زمان آدم 
تاکنون، مانند دندانه  های یک شانه هستند؛ هیچ عربی بر عجمی، 
هیچ سیاهی بر ســفیدی برتری ندارد، مگر به خاطر تقوا. تقوا در 
ادبیات اعتقــادی و در نگاه منِ مدیر یعنی حرکت بدون خطا. این 
حرکت بدون خطا در اقتصاد، پزشــکی و مدیریت هر کدام معنای 
متفاوتی دارد. وی افزود: مؤمن و مسلمان حرف محکم و مستند 
می زند که به سادگی تغییر نکند؛ این کلیت کار ماست و مبنای خود 
را بر وحدت و انســجام قرار داده ایم. الان هم اگر مســائلی هست 
که می شــود نقد کرد، اما تمام تلاش خــود را کرده ایم که با وفاق 
جلــو بیاییم. با این نگاه نیامدیم که یک جناح و یک دســته بیاید؛ 
دنبال افرادی رفتیم که تجربه و ســابقه و اثرگذاری داشته باشند. 
رئیس جمهور گفت: باید از مجلــس قدردانی کنیم که همکاری 
کرد. رهبر معظم انقلاب هم بسیار کمک کردند و نتیجه این شد که 
دولتی داریم بر اساس این چارچوب. با همین نگاه ادامه خواهیم 

داد و تلاش می کنیم این نگاه را نهادینه کنیم.

برای رفع تحریم ها و FATF به مجمع تشخیص نامه خواهم زد
پزشکیان در پاسخ به پرســش خبرنگار دنیای اقتصاد مبنی بر 
اینکه دولت چهاردهم چطور می تواند با رفع ناترازی ها به رفع فقر و 
بهبود اقتصاد کمک کند؟ گفت: در رابطه با رفع تحریم ها ما چاره ای 
نداریم جز اینکه بحث FATF را حل کنیم. نامه ای هم به تشخیص 
مصلحت حتما خواهم نوشــت  برای اینکه دوباره بحث FATF را 
به جریان بگذارند تا بتوانیم حلش کنیم و باید حل شود. وی با بیان 
اینکه در رابطه با مسائل خارجی تلاش می کنیم ارتباطات مان را در 
اول و با اولویت کشورهای همسایه بهبود ببخشیم، اظهار کرد: در 
سفری هم که به عراق و اقلیم کردستان عراق و بصره و خود بغداد 

داشــتیم، با مســئولان آنجا صحبت 
کردیم. بیشــتر این نگاه را داشتند که 
برنامه های راهبردی با آنها بنویســیم 
و پروژه های مشــترکی با هم داشــته 
باشیم. رئیس جمهور افزود: همین کار 
را می توانیم با پاکســتان، ترکمنستان، 
آذربایجان، ترکیه و کشورهای همسایه 
دیگــری که داریم، داشــته باشــیم و 
طبیعتا همان چیــزی که گفتید کاملا 
درست اســت. لازمه رشد ایجاد بازار 
آزادی اســت که بتوانیــم ارتباطات و 
ســرمایه گذاری های خارجی را ایجاد 
کنیم. دیپلماسی خارجی را بر مبنای 
عزت، حکمت و مصلحت حتما   پیش 

می بریم.

در رابطه با «رونــق تولید» قدم اول 
ایجاد بستر مناسب برای تولیدکنندگان 

داخلی است
پزشــکیان در پاســخ به پرسش 
خبرنگار ایرنا  مبنی بر اینکه برنامه های 
دولــت چهاردهــم در زمینــه رونق 
تولید و دســتیابی به رشد اقتصادی 
برنامه  اســاس  (بر  هشــت درصدی 
هفتم و سیاســت های کلــی نظام و 

رهبری) و همچنین رفع مشکلات مرتبط با ناترازی انرژی از جمله 
بنزین و برق با توجه به حساسیت مردم و اثر مستقیم هرگونه اقدام 
در این حوزه بر وضعیت زندگی و ســفره مردم چیست؟  گفت: در 
رابطه با رونق تولید قدم اول آزادکردن و ایجاد بستر مناسب برای 
 FATF تولیدکنندگان داخلی است. اکثر تولیدکنندگان در رابطه با

با مشکلاتی مواجه هستند و باید در این زمینه تسهیلگری کنیم.
 

قرارداد ۲۵ساله ایران و چین عملیاتی خواهد شد
پزشکیان در ادامه این نشست در پاسخ به پرسش خبرنگار چین 
با اشاره به رابطه بسیار خوب جمهوری اسلامی ایران با کشور چین  
گفت: بیشتر ارتباطات ما با چین، روسیه و کشورهای همسایه است. 
وی افزود: کاری که چین در ارتباط با میانجیگری میان ما و عربستان 
سعودی برای حل مشکلات انجام داد، قدم بزرگی برای هماهنگی 
در منطقه است. رئیس جمهور با بیان اینکه موافقت نامه مشترک 
۲۵ســاله ایران و چین نیازمند عملیاتی شدن است، گفت: به عنوان 
رئیس جمهور مصمم هستم دلیل اجرانشدن آن  چیزی را که نوشته 
شــده و قرار بود اجرا شود، بررسی کنم تا اجرائی و عملیاتی شود. 
پزشکیان یادآور شد: ارتباط ما در همان بحثی که در راه های ارتباطی 
بین کشــورهای منطقه شکل گرفته اســت، می تواند هدف کشور 
چین را در دسترسی به بازارهای ایران و دسترسی ما به چین کاملا 
تطبیق دهد و هماهنگ کنــد. وی تصریح کرد: می خواهیم همان 
شاهراه هایی را درســت کنیم که قبلا در مسیر جاده ابریشم وجود 
داشــت و حالا می گوییم با امکانات و دسترسی ها و تکنولوژی های 
مناسبی آن را پیش ببریم؛ چراکه مطمئنا ما با چین یک شریک کاملا 
همراه و اســتراتژیک خواهیم بود و آن را تقویت خواهیم کرد و در 
ارتباطات بعدی هم که با هم خواهیم داشت، تلاش می کنیم چیزی 

را که نوشته شده عملیاتی کنیم و همکاری ها افزایش پیدا کند.

اولویت اول ما پیداکردن نگاه و زبان مشترک در داخل است
رئیس جمهور در پاسخ به پرسش خبرنگار فارس درباره موانع 
برداشــتن مرزهای ایران و همسایگان با استفاده از تجربه اتحادیه 
اروپا و ســه اولویت اصلی دولت چهاردهم در سیاســت داخلی 
برای بهبود معیشــت مردم، گفت: همیشه در ذهنم بوده که چرا 
رفتار ما مســلمانان با هم نباید طوری باشد که دیگران با حسرت 
به برخوردهای ما با هم نگاه کنند. رسول خدا (ص) می فرمایند که 
همه شــما مسلمانان، نه مؤمنان، با هم برادرید. وی افزود: چرا ما 
باید با هم مرز داشــته باشیم؟ آنها حکومت و اقتدار خود را دارند 
و ما هم حکومت و اقتدار خود را داریم ولی چرا نباید کســانی که 
در پاکســتان، افغانستان، قزاقستان و ایران هستند، به راحتی سوار 
قطار شده و به نجف، مدینه، مکه و استانبول بروند؟ رئیس جمهور 
اظهار کرد: وقتی بتوانیم راحت با هم رفت وآمد کنیم، یعنی امنیت 
یکدیگر را حفظ کرده ایم، اقتصاد و فرهنگ مان را توسعه داده ایم، 
بازار را رونق داده ایم و تبدیل به جمعیتی شــده ایم که نگاه و زبان 
مشترک با یکدیگر داریم و قدرت و ید واحده ای در مقابل کسانی که 
بخواهند علیه ما اقدامی کنند، خواهیم شد. پزشکیان با بیان اینکه 
باید جنگ و دعوا و طمع نسبت به یکدیگر را کنار بگذاریم و دست 
به دســت هم دهیم و مشکلات را حل کنیم، گفت: اگر بتوانیم در 
قدم اول در داخل مشــکلات مان را حل کنیم، آن زمان می توانیم 
اعتماد و اطمینان را برای سرمایه گذاران، نخبگان و تولیدکنندگان 
ایجــاد کنیم، بنابراین باید بســتر را برای کار آنهــا ایجاد کنیم. وی 
افزود: مســئله FATF و مســئله برجام و هرگونه ارتباط با دنیا را 
باید حل کنیم. اشتغال و ســرمایه گذاری در کشور به وجود بیاید، 
نه تنها می توانیم معضلات را حل کنیم، بلکه می توانیم خود را به 

چشم اندازهای رهبر معظم انقلاب برسانیم.
رئیس جمهور تأکیــد کرد: اولویت اول ما پیداکردن نگاه و زبان 
مشترک است. دوم باید این نگاه و زبان در چشم اندازها، سیاست ها 
و نگاه و برنامه ها شــکل بگیرد و ســوم عملیاتی و طراحی کردن 
سیستم برای اجراست که به همه دستگاه ها ابلاغ کردیم برای این 

منظور برنامه بنویسند.

غرب می داند ایران نمی تواند به یمن موشک ارسال کند
پزشــکیان در پاســخ به ســؤال خبرنگار الجزیره که پرســید 
«کارشناســان بر این باورند که ایران موشــک های هایپرسونیک به 
انصاراالله یمن داده است یا تکنولوژی را به آنان انتقال داده؛ آیا در 
بحبوحه جنگ غزه و اسرائیل آزمایش موشک هایپرسونیک از یمن 
علیه غزه انجام داده است؟» گفت: رفتن نیروی انسانی به یمن با 
یک هفته تأخیر انجام خواهد شــد؛ موشک چطور به آنجا رفته و 
آنها ندیده اند؟ ما در ایران از نوع موشک هایپرسونیک که انصاراالله 
یمن علیه اســرائیل به کار گرفته اســت، نداریم. وی افزود: اینکه 

یمنی ها توان مقاومت پیــدا کرده اند، کار یک روز، یک هفته و یک 
ســال و دو سال نیست. به دست آوردن این تکنولوژی در یک سال 
جنگ نیز غیرممکن اســت. اینکه ما با هم هماهنگ هستیم و به 
یکدیگر کمک می کنیم، به اسرائیل که نسل کشی می کند اعتراض 
می کنیم و نگاه مشترکی داریم. رئیس جمهور تأکید کرد: در مقابل 
دیدگان دنیا، اســرائیل نسل کشــی می کند و کســی هم اعتراض 
نمی کند. اگر غرب نسبت به امنیت اسرائیل نگران است چرا نسبت 
به غزه و فلسطین نگران نیست؟ جهان نباید اجازه دهد یک گروه 
با قدرت خود و پشتیبانی قدرت ها، مردم بی گناه را نابود کند و بعد 
نگران این باشند که ایران به آنها موشک داده است. پزشکیان تأکید 
کرد: غرب می داند که ایران اصلا نمی تواند موشک به یمن ارسال 
کند؛ ما قدرت موشک داریم اما به یمن موشک نمی دهیم. یمن قبل 
از جنگ، تکنولوژی ساخت موشک را یاد گرفته بود و تولید می کرد.

برای انتخاب وزرا ۲۰ تیم به مدت ۱۰ هزار ساعت کار کردند
او در پاســخ به ســؤال خبرنگار هم میهمن دربــاره بالا بودن 
متوسط ســن اعضای دولت که بالای ۵۹ سال است و استفاده از 
نیروهای جــوان در معاونت های وزارتخانه ها  بیان کرد: این حرف 
کاملا درستی اســت. بنا را بر این گذاشته بودیم که میانگین سنی 
وزرا ۵۵ ســال باشــد. ولی در فراخوان هایی که دادیم و عزیزانی 
که برای ما سوابق فرســتادند و تیم هایی که این سوابق را بررسی 
می کردند، حدود ۲۰ تیم بودند و به همه کســانی که گفته بودیم 
می توانند به ما کمک کنند، شرح حال ارائه بدهند. رئیس جمهور 
با بیان اینکه این ۲۰ تیم به همراه شــورای سیاست گذاری بیش از 
۱۰ هزار ساعت کار کردند تا تیم نهایی برای وزرا تعیین شود، اظهار 
کــرد: افرادی که خود را نامزد کرده بودند یا آنهایی که جریان ها و 
جناح ها معرفی کرده بودند، در ارزیابی ها شد  آنچه  امروز می بینید. 
پزشکیان اضافه کرد: مدیران ما معمولا طول عمر زیادی ندارند و 
در روند ســازمان پله به پله بالا نمی آیند. لذا تعداد مدیرانی که بر 
 اساس ثبات سازمان در سیستم هستند، خیلی کم است. او با بیان 
اینکه به وزرا گفته ایم از نخبگان، دانشجویان و افراد جوان در کنار 
خود استفاده کنند، گفت: این رویه سبب خواهد شد همراه معاونان 
تجربه ای کسب کنند. در مراحل پایین تر هم به جوانان میدان بدهند 

تا رشد کنند. ضمن آنکه در حین رشد، آموزش های لازم را ببینند.

از جوانان، مذاهب و قومیت ها استفاده می کنیم
رئیس جمهور با بیان اینکه برای ســازمان اداری و استخدامی 
دنبال فردی اســت که مفاهیم مدیریت عملکرد نیروی انسانی را 
بداند، اظهار کرد: چرا که صرف اینکه یکی رئیس شــود و پســت 
سازمانی بدهیم، نتیجه ای ندارد. هر نیروی انسانی احتمال اشتباه 
دارد اما وظیفه آن مسئول، تربیت و ارتقای نیروی انسانی است  نه 
اینکه اگر اشــتباه کرد، او را کنار بگذاریم و فرد دیگری را جانشــین 
کنم و همین روند دوباره تکرار شــود. پزشکیان گفت: در ۴۵ سال 
گذشته نیروی انسانی آورده ایم و این اتفاق تکرار شده و نتیجه اش 
این شده که وقتی به پرونده نگاه می کنیم، نیرو نمی بینیم. البته قول 
می دهیم حتما از جوانان، خواهران، مذاهب و قومیت ها بر  اساس 

شایستگی در مدیریت ها استفاده کنیم.

تلاش می کنیم ارتباط مان را با همه کشورهای اسلامی تقویت کنیم
او در پاسخ به پرســش خبرنگار المیادین درباره سفر ولیعهد 
عربســتان به تهران  گفت: باور و اعتقاد من این است که ما با هم 
برادریم. چرا باید با هم رفت وآمد نداشــته باشیم؟ چرا باید با هم 
اختلاف داشته باشیم؟ هر حرکتی بتواند ما را به هم نزدیک تر کند، 
من شخصا از آن اســتقبال می کنم. رئیس جمهور افزود: حضرت 
علــی(ع) در وصیت نامه اش  فرموده اند  هر اختلافی را که بتوانیم  
میان مسلمانان حل کنیم، از سال ها نماز و روزه ارزشش بالاتر است 
و این باور ما هم هســت. چه با عربســتان سعودی، چه با مصر و 
چه با اردن و چه با همه کشــورهای اسلامی، تلاش خواهیم کرد 

ارتباطات مان را تقویت کنیم.

باید توسعه را به جایی ببریم که امکان توسعه در آن وجود دارد
پزشکیان در پاسخ به پرسش خبرنگار خبرگزاری دانشجو درباره 
انتقــال پایتخت از تهران و عدم امکان ســاخت مســکن جدید در 
تهران، گفت: بنا بر گفته وزیر راه و شهرســازی، برای حل معضلات 
مســکن در تهران و ایجاد توسعه  باید بین منابع و مصارف نیازها و 
داشته ها تعادل ایجاد کرد. اگر منابع را نبینیم و مصرف را بالا ببریم، 
قطعا یک روز نابود خواهیم شــد. او افزود: نشست زمین در تهران 
از نظر محیط زیستی وحشتناک است. آب های زیرزمینی رو به اتمام 
است و تمام سدهایی که در اطراف تهران است، در صورت کاهش 
بارندگی، تمام خواهد شــد. بر همین 
اســاس باید توسعه را به جایی ببریم 
که امکان توســعه در آن وجود دارد. 
اکثر شهرهای بزرگ دنیا کنار دریاست. 
مــا یک امــکان بزرگ در کنــار خلیج 
فارس داریم که بســیاری از کشــورها 
حسرت آن را می کشند. رئیس جمهور 
با بیان اینکه باید تراکم را به ســمتی 
بکشــانیم کــه در آنها امــکان ماندن 
وجود دارد، اظهار کرد: باید تعادلی بین 
محیط زیست و ادامه زندگی به وجود 
بیشتر کارخانه های  بیاوریم. همچنین 
اطراف تهــران، ماده اولیــه را از کنار 
خلیــج فارس می آورنــد، آن را تبدیل 
کرده و دوباره به خلیج فارس ارســال 
می کننــد که ســبب افزایــش قیمت 
تمام شده کالا می شود. پزشکیان گفت: 
این گونه نیست که بگوییم ساخت وساز 
مســکن یک دفعه در تهــران متوقف 
خواهد شــد؛ چرا کــه این یک معضل 
است. باید رســانه در این زمینه به ما 

کمک کنــد. در غیــر این 
صورت بــا ادامه این روند 
در همه حوزه ها به سمت 

فروپاشی می رویم.

  از کرسی آزاد اندیشی دفاع می کنیم
 جلوی پرونده سازی را می گیریم

 تلاش می کنیم کمترین خطا را داشته باشیم
 حتما بر مبنای حکمت و مصلحت اقدام می کنیم
 اسرائیل در مقابل دیدگان دنیا نسل کشی می کند

 فتنه ای که می گویید، معلوم نیست واقعا فتنه باشد
  فقط یک مجسمه خطا نمی کند

  وحدت ما مسلمانان به اسرائیل می فهماند حق بمباران و نابودی کودکان و زنان در غزه را ندارد
 برای قوت زندگی مردم تلاش می کنیم

 ابر پروژه از بین بردن نا امیدی است
 ما عقل کل نیستیم

 همه اشتباه کرده ایم، هنر باید رفع ایراد باشد
 مردم از رانت ها، دزدی ها، رشوه ها و قاچاق  شاکی هستند

 تلاش می کنیم ارتباطات خود را با همسایگان قوی تر و صمیمی تر کنیم
 در مقابل قدرت باید قدرت داشته باشیم

 دوست نداریم کسی به ما زور بگوید 
 زیر بار زور نمی رویم

 اگر مشارکت مردم را نداشته باشیم به جایی نمی  رسیم
 برای مردم اینجا هستم

 ما صلح طلب هستیم
 برای اقتصاد بیمار دارو، جراحی و حتی بیهوشی لازم است

و  قفقاز  منطقــه ای  تحرکات  «شــرق» 
منافع ایران را واکاوی می کند

زنگزور و ضدیت 
با منافع ایران

ادامـه در 
صفحه

۳


